

# Wykaz szkiców i schematów

|                                                                                                                                           |     |
|-------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------|-----|
| 1. Sytuacja na froncie radziecko-niemieckim w rejonie Warszawy w drugiej połowie sierpnia 1944 r. . . . .                                 | 11  |
| 2. Bój o Stawki i Leszno (12 i 13 VIII 1944 r.) . . . . .                                                                                 | 20  |
| 3. Walki w północnym rejonie ośrodka śródmiejskiego (od 14 do 18 VIII 1944 r.) . . . . .                                                  | 53  |
| 4. Walki w rejonie Starego Miasta od 14 do 18 VIII 1944 r. . . . .                                                                        | 72  |
| 5. Główne kierunki działania grupy korpusnej von dem Bacha (wg planu natarcia z 18 VIII 1944 r.) . . . . .                                | 199 |
| 6. Natarcia powstańcze na Dworzec Gdański (21 i 22 VIII 1944 r.) . . . . .                                                                | 216 |
| 7. Obrona Starego Miasta w dniach od 19 do 29 VIII 1944 r. . . . .                                                                        | 269 |
| 8. Próba przebicia się załogi powstańczej Starego Miasta do Śródmieścia (nocą z 30 na 31 VIII 1944 r.) . . . . .                          | 445 |
| 9. Trasy odwrotu kanałami oddziałów Grupy „Północ” do Śródmieścia (30 VIII - 2 IX 1944 r.) . . . . .                                      | 467 |
| 10. Natarcie niemieckie na Stare miasto w dniach 31 VIII i 1 IX 1944 r. . . . .                                                           | 478 |
| 11. Miejsca eksterminacji ludności cywilnej i rannych powstańców na Starym Mieście i Woli (w okresie od 8 VIII do 5 IX 1944 r.) . . . . . | 499 |
| 12. Sytuacja powstania po upadku Starego Miasta . . . . .                                                                                 | 512 |
| 1. Organizacja AK w Warszawie w połowie sierpnia 1944 r. . . . .                                                                          | 81  |
| 2. Organizacja Grupy AK „Północ” według stanu na dzień 16 VIII 1944 r. . . . .                                                            | 82  |

Szkice na okładce obrazują sytuację ogólną powstania warszawskiego według stanu w dniu 18 sierpnia 1944 r. (na początku tomu) oraz w dniu 2 września 1944 r. (na końcu tomu).

Wspomniany przez żołnierzy AL. Fot. J. Karpiański

Żołnierz AL. na stanowisku bojowym

Kierownik w kierunku placu Krasińskich. Na pierwszym planie mury. Fot. J. Karpiański

Żołnierz AL. w kierunku placu Krasińskich. Na pierwszym planie mury. Fot. J. Karpiański

# Spis fotografii

## Ilustracje 1 - 44

1. Pierwsze dni powstania. Widok na Kolumnę Zygmunta spoza barykady na Podwalu. Fot. J. Karpiński
2. Rejon ul. Długiej. Ludność cywilna pomaga przy wznoszeniu umocnień powstańczych. Fot. J. Karpiński
3. Barykada na ul. Świętojańskiej. Fot. J. Karpiński
4. Ul. Hipoteczna — dom „Pod Królami”. Ludność cywilna wznosi barykadę. Fot. J. Karpiński
5. Jedna z barykad na Podwalu
6. Barykady u wylotu ulic Focha i Senatorskiej na plac Teatralny. Fot. J. Karpiński
7. Barykady na ul. Senatorskiej. W głębi ruiny Teatru Wielkiego. Fot. J. Karpiński
8. Widok na Teatr Wielki z barykady na ul. Daniłowiczowskiej. Fot. J. Karpiński
9. W zburzonym kościele Kanoniczek. W głębi wieża Ratusza przy placu Teatralnym. Fot. J. Karpiński
10. Jedna z sal reprezentacyjnych Ratusza na krótko przed zburzeniem i spalaniem. Fragment ściany z obrazami Syreny Warszawskiej. Fot. J. Karpiński
11. Widok na płonące Krakowskie Przedmieście od strony Zamku Królewskiego. Na pierwszym planie z prawej widoczny fragment nie ukończonej barykady powstańczej, wznoszonej przez żołnierzy AL. Fot. J. Karpiński
12. Stare Miasto. Żołnierz AL na stanowisku bojowym
13. Ul. Bonifraterska w kierunku placu Krasińskich. Na pierwszym planie mur getta. Fot. J. Karpiński
14. Pod osłoną muru getta ludność cywilna przenosi żywność z magazynów na Stawkach. Fot. J. Karpiński
15. Getto przy ul. Muranowskiej. Fot. J. Karpiński
16. Ul. Sapieżyńska róg Bonifraterskiej. Z prawej narożnik zabudowań szpitala Jana Bożego. Fot. J. Karpiński
17. Teren getta od ul. Bonifraterskiej w kierunku Świętojerskiej, Ogrodu Krasińskich i Leszna. Fot. J. Karpiński
18. Grupa powstańców przy kościele na terenie szpitala Jana Bożego. Fot. J. Karpiński

19. Ul. Bonifraterska przy pl. Krasińskich. W głębi pałac Krasińskich. Fot. J. Karpiński
20. W gruzach getta przy ul. Świętojerskiej. Z lewej za murem — Ogród Krasińskich. Fot. J. Karpiński
21. Posterunek powstańczy przy jednej z barykad na Starym Mieście
22. Zrzuty alianckie nad Warszawą w połowie sierpnia 1944 r.
23. Powstańcy AK z aliancką bronią zrzutową
24. Powstańcy AK oglądają angielskie rusznice przeciwpancerne „piaty”. Widoczne zasobniki, w jakich dokonywano zrzutów zaopatrzenia dla powstania
25. Żołnierze z batalionu AK „Parasol” na Starym Mieście
26. Grupa żołnierzy z batalionu AK „Czata 49” na ul. Franciszkańskiej. Fot. J. Karpiński
27. Patrol sanitariuszek AK na jednej z ulic Starego Miasta
28. Ul. Podwale nr 13. Resztki czołgu-miny, który eksplodował 13 sierpnia 1944 r.
29. Barykady na ul. Długiej. W głębi gmach Ministerstwa Sprawiedliwości, w którym mieścił się szpital powstańczy
30. Grupa powstańców z nie ustalonego oddziału AK na Starówce
31. Plakat *W jedności zwycięstwo* — AL, AK, BCh (autorstwa Stefana Bernacińskiego) oraz pismo PPR „Głos Warszawy” wywieszone na jednym ze sklepów Starego Miasta
32. Plakat AL *Nie jesteśmy sami* nalepiony na murze domu na Starym Mieście. Autor: Stefan Bernaciński.
33. Ul. Bielańska u zbiegu z ul. Długą (?). Fot. J. Karpiński
34. Bank Polski przy ul. Bielańskiej. W głębi pałac Radziwiłłów. Fot. J. Karpiński
35. Placówka powstańcza w ruinach Starego Miasta. Widoczne butelki z benzyną — groźna broń powstańców. Fot. J. Karpiński
36. Obsada barykady na ul. Bielańskiej przy Daniłowiczowskiej. Fot. J. Karpiński
37. Barykada na Bielańskiej przy Daniłowiczowskiej. Dowódca barykady obserwuje przygotowania Niemców na Wierzbowej do natarcia. Przy karabinie strzelec wyborowy. Fot. J. Karpiński
38. Wyloty ulic Bielańskiej, Senatorskiej i Wierzbowej na plac Teatralny (widziane przez otwór obserwacyjny w barykadzie). Z lewej — narożnik gmachu Teatru Wielkiego, a w głębi ul. Wierzbowej — żywa barykada: zwarta grupa Polaków-cywilów, pod osłoną której hitlerowcy szykują się do natarcia przeciwko powstańcom. Fot. J. Karpiński
39. Podwórze domu przy ul. Długiej nr 9 ze szczątkami zwłok rannych powstańców, spalonych przez hitlerowców po zajęciu przez nich Starego Miasta. Fotografia z 1945 r.
40. Rynek Starego Miasta po upadku powstania. Na pierwszym planie resztki barykady na Zapiecku. Fotografia z 1945 r.
41. Miejsce egzekucji rannych powstańców przy ul. Kilińskiego. Fotografia powojenna
42. Fragment tablicy pamiątkowej, umieszczonej po wojnie na budynku przy ul. Długiej 7, gdzie mieścił się szpital powstańczy, spalony wraz z rannymi przez hitlerowców. Tablica pokryta napisami osób poszukujących swych bliskich z powstania
43. Stare Miasto po powstaniu. Widok na Kanonię i Rynek. Fotografia z marca 1945 r.

44. Teren walk AK Grupy „Północ”. Z lewej ul. Mostowa, której broniły wspólnie oddziały AK i AL, z ruinami kościoła Św. Jacka i klasztoru Dominikanów na pierwszym planie. W głębi ul. Świętojerska, plac Krasieńskich i ruiny Pałacu Krasieńskich. Fotografia z marca 1945 r.

Fotografia na okładce:

Po upadku powstania. Ruiny na jednej z ulic Starego Miasta

Wszystkie fotografie zamieszczone w tomie 2 pochodzą ze zbiorów Centralnego Archiwum KC PZPR, Muzeum Historycznego Warszawy oraz ze zbiorów prywatnych J. Karpińskiego.

# Spis fotokopii prasy powstańczej

## *Ilustracje 1 - 12*

1. „Armia Ludowa” — pismo Dowództwa Głównego AL, kontynuowane w powstaniu warszawskim. Wydanie śródmiejskie. Redaktor: Andrzej Weber
2. „Biuletyn Informacyjny” — pismo Komendy Głównej AK, kontynuowane w powstaniu warszawskim. Wydanie śródmiejskie. Redaktor: Bolesław Srocki
3. „Biuletyn Podokręgu IV PPS” — pismo PPS (WRN) na Żoliborzu. Redaktor: Antoni Zdanowski
4. „Biuletyn Podokręgu Nr 2 Armii Ludowej” — pismo dowództwa AL na Żoliborzu. Redaktor: Zenon Kliszko
5. „Głos Warszawy” — pismo Komitetu Warszawskiego PPR, kontynuowane w powstaniu. Wydanie praskie. Redaktorzy: Zofia Jaroszewicz, Stefan Żółkiewski
6. „Głos Warszawy” — pismo Komitetu Warszawskiego PPR, kontynuowane w powstaniu. Wydanie śródmiejskie. Redaktor: Władysław Bieńkowski
7. „Kurier Stołeczny” — pismo Stronnictwa Pracy. Wydanie staromiejskie. Redaktorzy: Ignacy Barski, Kazimierz Studentowicz
8. „Powstaniec” — pismo dowództwa Zgrupowania AK „Róg” na Starym Mieście. Redaktor: Jan Zbrożek
9. „W walce” — pismo dowództwa batalionu AK im. Waleriana Łukasińskiego na Starym Mieście. Redaktor: Edmund Męclewski
10. „Warszawianka” — pismo Warszawskiego Okręgowego Komitetu Robotniczego PPS na Starym Mieście. Redaktor: Jan Rosner
11. „Wigry” — pismo dowództwa harcerskiego batalionu AK „Wigry” na Starym Mieście. Redaktor: Zdzisław Dziekoński
12. „Żywią i bronią” — pismo Komendy Głównej BCh, kontynuowane w powstaniu warszawskim. Wydanie staromiejskie. Redaktor: Kazimierz Banach

# Spis fotokopii dokumentów

## Ilustracje 1 - 19

1. Meldunek sytuacyjny (nr 7) dowódcy AK Grupy „Północ” z 13 sierpnia 1944 r.
2. Meldunek sytuacyjny (nr 8) dowódcy AK Grupy „Północ” z 14 sierpnia 1944 r.
3. Rozkaz Komendy Głównej AK z 14 sierpnia 1944 r., godz. 11<sup>00</sup>, w sprawie wymiany ludzi w oddziałach liniowych AK oraz organizowania zajęć dla żołnierzy oddziałów tyłowych
4. Pismo płka „Wachnowskiego” (Karola Ziemskiego) do dowódcy Okręgu Warszawskiego AK z 14 sierpnia 1944 r., godz. 20<sup>40</sup>, informujące o sytuacji na Starym Mieście
5. Meldunek por. „Karola” (Czesława Piotrowskiego) z 14 sierpnia 1944 r., godz. 10<sup>00</sup>, wraz z załącznikiem (szkicem), informujący o uczestnictwie oddziału AK WZW i sekcji „Chwatów” w akcji przebiecia się ze Śródmieścia Północnego do rejonu Starego Miasta
6. Pismo komendanta głównego AK do dowódcy Okręgu Warszawskiego AK z 15 sierpnia 1944 r., godz. 15<sup>30</sup>, w sprawie rozmów z przedstawicielami dowództwa AL i ich starań o pomoc radziecką dla powstania
7. Meldunek sytuacyjny (nr 10) dowódcy AK Grupy „Północ” z 15 sierpnia 1944 r.
8. Meldunek sytuacyjny (nr 11) dowódcy AK Grupy „Północ” z 16 sierpnia 1944 r.
9. Pismo rektora Zgromadzenia Księży Pallotynów do płka „Wachnowskiego” (Karola Ziemskiego) z 16 sierpnia 1944 r., z wyrazami podzięk i uznania dla kpt. „Włada” (Wiktora Dobrzańskiego) i strzelca ochotnika „Pingwina” (N.N.)
10. Rozkaz Komendy Głównej AK z 16 sierpnia 1944 r., w sprawie utworzenia polowego Biura Informacji i Propagandy AK przy dowództwie Grupy „Północ”
11. Rozkaz dowódcy AK Grupy „Północ” z 16 sierpnia 1944 r. dla ppłka „Żywiela” (Mieczysława Niedzielskiego), w sprawie natarcia żoliborskiego zgrupowania AK na Dworzec Gdański i Stawki
12. Meldunek sytuacyjny (nr 12) dowódcy AK Grupy „Północ” z 17 sierpnia 1944 r.
13. Zapis meldunku telefonicznego ze zgrupowania mjra „Roga” (Stanisława

- Błaszczyka) o sytuacji na odcinku wschodnim w nocy z 16 na 17 sierpnia 1944 r.
14. Pismo dowódcy AK Grupy „Północ” do dowódcy Okręgu Warszawskiego AK z 17 sierpnia 1944 r., podające dodatkowe informacje o sytuacji na Starówce
  15. Pismo kpt. Konstantego Kaługina do dowódcy Okręgu Warszawskiego AK z 17 sierpnia 1944 r., wyjaśniające, że nigdy nie był i nie jest przedstawicielem dowództwa Armii Czerwonej przy Komendzie AK w Warszawie
  16. Odręczne pismo płka „Wachnowskiego” (Karola Ziemskiego) do Komendy Głównej AK z 17 sierpnia 1944 r., godz. 9<sup>30</sup>, w sprawie przepustek kanałowych dla żołnierzy AL, z odrębną negatywną decyzją komendanta głównego AK gen. „Znicza” (Tadeusza Komorowskiego)
  17. Pismo dowódcy AK Grupy „Północ” do ppłka „Żywiciela” (Mieczysława Niedzielskiego) z 18 sierpnia 1944 r., godz. 10<sup>40</sup>, wyrażające m.in. niezadowolnienie z pasywności żoliborskiego zgrupowania AK
  18. Pismo gen. SS Ericha von dem Bacha do „komendanta polskich powstańców” z 18 sierpnia 1944 r. z propozycją kapitulacji
  19. Meldunek sytuacyjny (nr 13) dowódcy AK Grupy „Północ” z 18 sierpnia 1944 r., godz. 21<sup>00</sup>

#### *Ilustracje 20 - 40*

20. Instrukcja gen. „Grzegorza” (Tadeusza Pełczyńskiego), zastępcy komendanta głównego AK (załącznik do pisma KG AK z 19 sierpnia 1944 r.) w sprawie przyjęcia w powstańczej Warszawie wysłannika dowództwa brytyjskiego
21. Depesza nr 10 dowódcy AK Grupy „Północ” do płka „Nurta” (Antoniego Chruściela) z 19 sierpnia 1944 r., godz. 11<sup>30</sup>, z informacją o sytuacji na Starówce
22. Meldunek dowódcy AK Grupy „Północ” z 20 sierpnia 1944 r. dla płka „Nurta” (Antoniego Chruściela) o sytuacji na Starym Mieście
23. Meldunek sytuacyjny (nr 14) dowódcy AK Grupy „Północ” z 20 sierpnia 1944 r., godz. 8<sup>00</sup>
24. Meldunek sytuacyjny (nr 15) dowódcy AK Grupy „Północ” z 21 sierpnia 1944 r., godz. 10<sup>00</sup>
25. Depesza komendanta głównego AK nr 503 do dowódcy Okręgu Warszawskiego AK z 21 sierpnia 1944 r., godz. 9<sup>30</sup>, w sprawie przejścia przedstawicieli AL ze Śródmieścia na Starówkę kanałami
26. Depesza nr 13 płka „Wachnowskiego” (Karola Ziemskiego) do dowódcy Okręgu Warszawskiego AK z 21 sierpnia 1944 r., godz. 11<sup>00</sup>, z prośbą o amunicję i granaty, z adnotacją płka „Montera” (Antoniego Chruściela) w tej sprawie
27. Pismo Komendy Głównej AK do płka „Wachnowskiego” (Karola Ziemskiego) z 21 sierpnia 1944 r., godz. 22<sup>15</sup>, w sprawie ustanowienia kontroli nad odbywającym się w kanałach ruchem ludności i powstańców ze Starówki na Żoliborz
28. Meldunek sytuacyjny (nr 16) dowódcy AK Grupy „Północ” z 22 sierpnia 1944 r., godz. 8<sup>00</sup>
29. Pismo płka „Wachnowskiego” (Karola Ziemskiego) do dowódcy AL z 22 sierpnia 1944 r. w sprawie uczestnictwa oddziału AL w powstańczej akcji zaczepnej na dom przy ul. Nalewki 4

30. Telefonogram dowódcy AK Grupy „Północ” z 23 sierpnia 1944 r., zawierający meldunek o sytuacji na Starym Mieście
31. Meldunek sytuacyjny (nr 17) dowódcy AK Grupy „Północ” z 23 sierpnia 1944 r., godz. 8<sup>00</sup>
32. Rozkaz Komendy Głównej AK z 23 sierpnia 1944 r., godz. 18<sup>00</sup>, w sprawie mianowania mjra „Okonia” (Alfonsa Kotowskiego) dowódcą rejonu Puszczy Kampinoskiej
33. Meldunek sytuacyjny (nr 18) dowódcy AK Grupy „Północ” z 24 sierpnia 1944 r.
34. Notatki odręczne ppłka „Floriana” (Jana Lamersa) — szefa sztabu dowództwa AK Grupy „Północ” z przebiegu walk w nocy z 25 na 26 sierpnia 1944 r.
35. Meldunek sytuacyjny (nr 19) dowódcy AK Grupy „Północ” z 25 sierpnia 1944 r., godz. 9<sup>00</sup>
36. Rozkaz specjalny dowództwa AK Grupy „Północ” z 26 sierpnia 1944 r.
37. Meldunek sytuacyjny (nr 20) dowódcy AK Grupy „Północ” z 26 sierpnia 1944 r., godz. 10<sup>00</sup>
38. Meldunek sytuacyjny (nr 21) dowódcy AK Grupy „Północ” z 27 sierpnia 1944 r.
39. Pismo płka „Wachnowskiego” (Karola Ziemskiego) do dowódcy Okręgu Warszawskiego AK z 27 sierpnia 1944 r., upoważniające mjra „Tomira” (Tadeusza Perdzińskiego) do przedstawienia oceny położenia oraz planu działania dowództwa Grupy „Północ”
40. Rozkaz płka „Wachnowskiego” (Karola Ziemskiego) z 27 sierpnia 1944 r. w sprawie utworzenia samodzielnego odcinka obrony „Trzaska”

#### *Ilustracje 41 - 54*

41. Protokół przesłuchania w dniu 28 sierpnia 1944 r. wziętego do niewoli przez powstańców strzelca SS Imantsa Gudsche
42. Meldunek sytuacyjny (nr 22) dowódcy AK Grupy „Północ” z 28 sierpnia 1944 r.
43. Notatka mjra „Gromskiego” (Tadeusza Wardejna-Zagórskiego) z 28 sierpnia 1944 r. w sprawie pędu ludności cywilnej do ucieczki ze Starego Miasta na Żoliborz
44. Komunikat informacyjny nr 12 dowództwa AK Grupy „Północ” z 29 sierpnia 1944 r.
45. Depesza nr 36 płka „Wachnowskiego” (Karola Ziemskiego) z 29 sierpnia 1944 r., godz. 17<sup>30</sup>, do dowódcy Okręgu Warszawskiego AK w sprawie dokonywania zrzutów przez aliantów w Puszczy Kampinoskiej
46. Meldunek sytuacyjny (nr 31) dowódcy Okręgu Warszawskiego AK z 29 sierpnia 1944 r.
47. Meldunek sytuacyjny (nr 23) dowódcy AK Grupy „Północ” z 29 sierpnia 1944 r., godz. 15<sup>00</sup>
48. Meldunek sytuacyjny (nr 25) dowódcy AK Grupy „Północ” z 30 sierpnia 1944 r.
49. Końcowa część depeszy nr 1 mjra „Tomira” (Tadeusza Perdzińskiego) do Komendy Głównej AK z 31 sierpnia 1944 r., informująca o nieudaniu się akcji przebicia oddziałów Grupy „Północ” do Śródmieścia
50. Depesza nr 46 płka „Wachnowskiego” (Karola Ziemskiego) do dowódcy Okręgu Warszawskiego AK z 31 sierpnia 1944 r., godz. 10<sup>00</sup>, zawiadamiająca o nieudanej akcji przebicia się Grupy „Północ” do Śródmieścia

51. Depesza nr 2 mjra „Tomira” (Tadeusza Perdzińskiego) do Komendy Głównej AK z 31 sierpnia 1944 r., godz. 10<sup>35</sup>, z informacją o sytuacji na Starówce
52. Meldunek sytuacyjny (nr 26) dowódcy AK Grupy „Północ” z 31 sierpnia 1944 r.
53. Rozkaz dowódcy Okręgu Warszawskiego AK z 31 sierpnia 1944 r. w sprawie ewakuacji Grupy „Północ” kanałami do Śródmieścia i na Żoliborz
54. Rozkaz szczególny dowódcy AK Grupy „Północ” z 1 września 1944 r., godz. 19<sup>45</sup>, w sprawie ewakuacji kanałami do Śródmieścia

# Spis rzeczy

|                                                                                                  |            |
|--------------------------------------------------------------------------------------------------|------------|
| <b>Powstanie warszawskie na rozdrożu</b>                                                         | <b>7</b>   |
| 1. Niekorzystny dla powstania rozwój sytuacji na froncie radziecko-niemieckim w rejonie Warszawy | 7          |
| 2. Niemiecki plan natarcia z 12 sierpnia                                                         | 13         |
| 3. Bój o Stawki i Leszno (12 - 13 sierpnia)                                                      | 17         |
| 4. Natarcie powstańcze ze Śródmieścia Północnego w kierunku Starego Miasta                       | 34         |
| 5. Kolejna faza działań grupy Reinefartha przeciwko powstaniu (14 - 18 sierpnia)                 | 43         |
| a. Natarcie główne Niemców przeciwko Śródmieściu Północnemu                                      | 43         |
| b. Działania wiążące Niemców przeciwko Staremu Miastu                                            | 58         |
| 6. Teżenie obrony powstańczej Starego Miasta. Nowy plan działań dowódcy Grupy „Północ”           | 79         |
| 7. Zaprzepaszczona szansa kontruderzenia powstańczego z Kampinosu                                | 99         |
| 8. Sytuacja ludności cywilnej na Starym Mieście                                                  | 115        |
| 9. Dalsze pogłębianie się kryzysu powstania                                                      | 125        |
| a. Krach koncepcji wymuszenia na ZSRR pomocy militarnej dla powstania                            | 125        |
| b. Alianci zachodni wobec problemu pomocy dla powstania                                          | 144        |
| c. Operacyjne i taktyczne niekonsekwencje dowództwa AK                                           | 157        |
| d. Wysiłki dowództwa AL w kierunku nawiązania łączności z Armią Czerwoną i Wojskiem Polskim      | 181        |
| <b>Bój o Stare Miasto (19 sierpnia - 1 września)</b>                                             | <b>193</b> |
| 1. Powstanie grupy korpusnej von dem Bacha                                                       | 193        |
| 2. Stare Miasto głównym celem niemieckiego planu natarcia                                        | 197        |
| 3. Uderzenie powstańcze na Dworzec Gdański (20 - 22 sierpnia)                                    | 204        |
| 4. Natarcie ciągłe Niemców przeciwko obronie powstańczej Starówki (19 - 26 sierpnia)             | 225        |
| a. Dnia 19 sierpnia                                                                              | 225        |
| b. Dnia 20 sierpnia                                                                              | 231        |
| c. Dnia 21 sierpnia                                                                              | 237        |
| d. Dnia 22 sierpnia                                                                              | 243        |
| e. Dnia 23 sierpnia                                                                              | 248        |
| f. Dnia 24 sierpnia                                                                              | 257        |
| g. Dnia 25 sierpnia                                                                              | 262        |
| h. Dnia 26 sierpnia                                                                              | 270        |
| i. Wyniki natarcia ciągłego Niemców na Starym Mieście                                            | 278        |

|                                                                                                                           |            |
|---------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------|------------|
| 5. Wokół ewakuacji KG AK do Śródmieścia . . . . .                                                                         | 286        |
| a. Przygotowania do realizacji politycznych celów „Burzy” w Warszawie . . . . .                                           | 286        |
| b. W kręgu rozbieżnych koncepcji i ocen . . . . .                                                                         | 294        |
| c. „Zamach stanu” w Stronnictwie Ludowym . . . . .                                                                        | 304        |
| d. Na Żoliborz czy do Śródmieścia? . . . . .                                                                              | 313        |
| e. Po przejściu KG AK do Śródmieścia . . . . .                                                                            | 324        |
| 6. Kryzys obrony Starego Miasta . . . . .                                                                                 | 339        |
| a. Dowództwa AK i AL oraz ludność cywilna wobec ewentualności klęski powstania na Starym Mieście . . . . .                | 339        |
| b. Śmierć członków warszawskiego sztabu AL. Ewakuacja oddziałów AL ze Starówki na Żoliborz . . . . .                      | 369        |
| c. Podjęcie przez dowództwo AK decyzji o opuszczeniu przez powstańców Starego Miasta . . . . .                            | 385        |
| 7. Kontynuowanie przez Niemców natarcia na odcinkach wschodnim i północno-wschodnim . . . . .                             | 391        |
| a. Dnia 27 sierpnia . . . . .                                                                                             | 393        |
| b. Dnia 28 sierpnia . . . . .                                                                                             | 399        |
| c. Dnia 29 sierpnia . . . . .                                                                                             | 408        |
| d. Dnia 30 sierpnia . . . . .                                                                                             | 415        |
| 8. Finał obrony Starego Miasta . . . . .                                                                                  | 421        |
| a. Próba przebicia się załogi powstańczej Starówki do Śródmieścia (nocą z 30 na 31 sierpnia) . . . . .                    | 421        |
| b. Odparcie natarć niemieckich na Starówkę w dniach 31 sierpnia i 1 września . . . . .                                    | 450        |
| c. Ewakuacja załogi powstańczej kanałami do Śródmieścia. Opanowanie przez Niemców Starego Miasta (1—2 września) . . . . . | 479        |
| <b>Posłowie . . . . .</b>                                                                                                 | <b>516</b> |
| <b>Wykaz źródeł i literatury . . . . .</b>                                                                                | <b>551</b> |
| <b>Indeks nazwisk i pseudonimów . . . . .</b>                                                                             | <b>592</b> |
| <b>Skorowidz organizacji i kryptonimów . . . . .</b>                                                                      | <b>618</b> |
| <b>Wykaz skrótów . . . . .</b>                                                                                            | <b>637</b> |
| <b>Wykaz szkiców i schematów . . . . .</b>                                                                                | <b>641</b> |
| <b>Spis fotografii . . . . .</b>                                                                                          | <b>643</b> |
| <b>Spis fotokopii prasy powstańczej . . . . .</b>                                                                         | <b>647</b> |
| <b>Spis fotokopii dokumentów . . . . .</b>                                                                                | <b>649</b> |